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Acta Sessió Plenària Extraordinària i Urgent de dia 13 de Gener de 2.012 

Quan són les 14:45 hores del divendres 13 de gener de 2.012, es reuneix al Saló d’Actes 
de la Casa Consistorial la Corporació en Ple per celebrar sessió extraordinària i urgent 
en primera convocatòria. Sota la presidència del Sr. Batle, D. Mateu Ferrà Bestard hi 
assisteixen els següents regidors: Sr. Aina Torres Capó, el Sr. Peralta Palmer i el  Sr. Javier 
Belenguer Márquez per part de Convergència per les Illes, el Sr. Pere Joan Salleras 
Vives i la Sra. Margalida Barceló Vives, per part del Partit Popular, i el Sr. Gabriel-Joan 
Seguí Albertí per part d’Esquerra Republicana. 

Es troba present el Secretari de la Corporació, el Sr. Miquel Francesc Gelabert Morro, el 
qual dóna fe de l’acte. 

Es verifica que es dona el quòrum exigit a l’Art. 90 del RD 2568/1986,del Reglament 
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, de 28 de 
Desembre, per a la vàlida constitució del Ple. 

El Sr. Batle declara oberta la sessió i passen a tractar-se els següents assumptes dins 
l’ordre del dia:  

Primera Part.- Part resolutòria 

1.. Ratificació de la urgència de la convocatòria plenària.  

El Batle obre el torn de paraula, i sense que hi hagui deliberacions es sotmet a votació. 

Aprovat per unanimitat (7) 

2n. Moció del Grup Convergència per les Illes en relació a la disconformitat i proposta 
de modificació de l’Avantprojecte de Llei de Modificació de la Llei 3/2007, de 27 de 
març de la funció pública de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears.  

El Batle, fa una lectura íntegra del text de la moció.  

Obre el torn de paraula, i cedeix la paraula als portaveus de la resta de Grup Polítics.  

El Sr Salleras, en el seu torn de paraula, diu que subscriu íntegrament el text de la 
moció, i a diferència de a la darrera sessió plenària, on es va dur a Plenari, una moció 
assemblant, canviarà el sentit del seu vot, i no votarà en contra. Les causes, són que el 
criteri que el seu partit mantenia, respecte al coneixement de la llengua catalana per 
accedir a l’Administració, era considerar-ho com un mèrit, i no com un requisit, i una 
vegada accedida a l’Administració, s’exigiria el compliment del coneixement. No 
obstant, i atès, que amb l’avantprojecte de modificació de la Llei de Funció Pública, 
no queda suficientment clar aquest fet, i atès que el seu grup es deu a un partit, el vot 
a aquesta moció serà de abstenció “positiva” 
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El Sr. Seguí demana la paraula al Batle, que li és concedida, i replica al portaveu del 
Grup Popular i a la resta de membres d’aquest grup, que aquesta moció es una 
reproducció exacta de la moció presentada pel grup municipal del Partit Popular de 
Manacor, que encapçala l’equip de Govern d’aquell Ajuntament. Continua el Sr. 
Seguí, dient que respecte la disciplina de partit que l’imposen al Sr. Salleras, però per 
damunt de tot, ell es deu a la seva consciència i a la societat, i amb aquesta llei, el 
que es vol fer es un nou Decret de Nova Planta, que juntament amb altres mesures 
legislatives com el canvi de toponímia, ens volen portar a una regressió de drets 
lingüístics i a buidar d’idiosincràsia a la societat Mallorquina. Per això, i prèvia vènia del 
Batle, vol llegir un text redactat per en Joan Barceló en col·laboració amb en  Gabriel 
Bibiloni, filòleg de la Universitat de les Illes Balears,i llegit a una sessió plenària de 
l’Ajuntament de Porreres, , i que a continuació es reprodueix:  

"Aquest avantprojecte no representa una simple modificació de la Llei i la supressió del requisit de coneixement del 
català per als funcionaris, sinó que és tota una reforma del marc jurídico-lingüístic vigent fins ara a les Illes 
Balears.  

Una veritable destrucció de la legislació que suposava una certa protecció legal de la nostra llengua que, si s’aprova 
l’avantprojecte, quedarà en una situació d’oficialitat teòrica, completament buida de contingut, i convertida en una 
llengua totalment prescindible. Una via oberta a la seva residualització i progressiva extinció. 

A part de les modificacions legals previstes en l’avantprojecte, aquest fa una derogació explícita de cinc decrets 
importants. Però n'hi ha un, el cinquè —el decret 100— que és una norma de gran rellevància que representa un 
instrument de normalització real del català a l’Administració pública de les Illes. Que és, juntament amb 
l’ensenyament, el blanc de la gran agressió contra la llengua del Partit Popular. El decret 100 estableix que “d’una 
manera general l’Administració de la CAIB ha d’emprar el català”, que “el personal al servei de l’Administració de 
la CAIB s’adreçarà als ciutadans en les seves comunicacions orals normalment en català”, que “els càrrecs de 
l’Administració de la CAIB de les Illes Balears s’han d’expressar normalment en català en els actes públics celebrats 
a les Illes Balears, sempre que la intervenció sigui per cas del propi càrrec”, que “les actuacions internes de 
caràcter administratiu, com ara actes, convocatòries, ordres del dia, informes, dictàmens, projectes tècnics i tota 
l’altra documentació anàloga, s’han de fer en català”, que “s’han de redactar en català tots els rètols indicadors 
situats a les vies públiques que depenen de l’Administració de la CAIB i destinats a informar els transeünts i 
conductors”, etc. El decret 100 és una norma fonamental, encara que no sempre hagi estat complida. En aquest 
sentit cal dir que avui el decret és encara plenament vigent (els plans del Govern són un avantprojecte), i actuacions 
com el recent missatge de Nadal del president del Govern o el discurs del Batle de Palma a la Festa de l’Estendard 
són completament il·legals. Els ciutadans d’aquestes Illes podríem demanar responsabilitats a uns governants que se 
situen de manera greu i vergonyosa fora de la llei. 

Però sobretot cal dir que la destrucció de tota aquesta normativa és l’atac més gran que s’ha fet a la llengua 
catalana en molt de temps, i ens retorna al buit legal propi dels primers temps de la Transició. Ens porta a l’esperit 
del franquisme i al seu projecte de genocidi cultural, ara més assolible a causa de la transformació demogràfica de 
la societat illenca. 

Diuen que l’avarícia romp el sac. Són tantes les coses que ens volen prendre, o fer-les malbé, que això podria 
provocar una forta reacció en els mallorquins que es senten hereus, culturalment i sentimentalment, d'una llengua 
que estimen i protegeixen. Lògicament l'hauria de produir entre els qui són políticament de dretes i els qui són 
d’esquerres i els d’en mig i de qualsevol racó, si la despersonalització no ha arribat ja a un límit molt perillós per a 
la nostra supervivència com a poble. Si perdem del tot la nostra dignitat, ho perdrem tot. 
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La majoria absoluta que ha tengut ara en Rajoy vos ha donat molt de coratge. Però no és sinònim de carta blanca 
per combatre obsessions d'uns ignorants encorbatats. La seva representativitat és la mateixa que pugui tenir un 
home de palla. Teniu un 39 % de la gent que va anar a votar. Aquest Govern és un Govern titella amb ànim de 
revenja. Tampoc no oblidem que la llei electoral vigent, potencia un bipartidisme sucursalista. Es reforça 
interessadament l'espanyolisme ''desacomplexat” de factura madrilenya. Mentre l'economia amb el PP se n'ha anat 
a fer punyetes el president Bauza se pensa que tendrà el poble distret amb beneitures ja aprovades. Al PP el varen 
votar, entre altres coses que no vull analitzar, per resoldre la crisi. Per reduir l'atur. Per arreglar l'economia. I que 
fa? Voleu anar contra el poble mallorquí que vos ha votat. Voleu fer un problema on abans no n'hi havia. Estau 
tirant la gent al carrer. La gent amb aquestes al·legacions vos planta cara. Els escriptors vos boicotegen els Premis 
Ciutat de Palma. Ningú que estimi la llengua i el país pot estar amb voltros. Heu triat el camí dels apestats. Destruir 
la normativa legal que protegeix (un poc) la nostra llengua mobilitza a la gent. Voleu vosaltres tornar passes enrera. 
Canviar Porreres per Porreras va ser un avenç que ara amb aquesta llei voleu tornar enrere. Voleu que se digui 
Porreres-Porreras una altra vegada? Feis el que han fet de manera intel·ligent a sa Pobla, a Manacor o a Pollença. 
Aquesta és la darrera oportunitat, amics i amigues del PP. Vos ho dic clar. Teniu ganes un dia de comandar aquest 
ajuntament. Amb aquestes intencions, no ho fareu amb nosaltres." 

Afegeix el Sr. Seguí, i estaríeu d’acord vostès amb canviar també la toponímia 
d’aquest poble, i que es digues aquest municipi “Cuernosoplar” 

El Sr. Salleras i la Sra. Barceló, alhora diuen que això es una ridícules. Així mateix 
continua el Sr. Salleras, que aquest text, no només es desafortunat en molts d’aspectes, 
sinó també ofensiu, i que ell no es posarà mai al costat d’ideologies o actituds radicals, 
no ha estat mai a favor de radicalismes.  

El Sr. Seguí, diu que no pot acceptar que aquesta postura sigui radical, de la mateixa 
manera ell no ha dit que la del Partit Popular sigui radical, sinó simplement ideologies 
distintes.  

El Batle, a continuació diu, que des de les sensibilitats nacionalistes i regionalistes, s’ha 
de defensar la llengua catalana i mallorquina, davant els atacs que està rebent, i que 
s’ha de plantar cara a la castellanització de l’Administració que es vol fer, per part dels 
actuals dirigents autonòmics.  

El Sr. Salleras diu, que en cas que l’Administració sofrís una castellanització ell seria el 
primer en oposar-se. 

La Sra. Torres, intervé i diu, que li comencen a preocupar, que algunes festes, de 
tradició fonamentalment mallorquina, i que pacíficament s’havien acceptat, estan 
experimentant una reversió lingüística, com ara als foguerons de Sant Antoni de 
Valldemossa, es fa difusió com a “Foguerón de San Antonio” 

La Sra. Barceló diu, torna al text llegit pel Sr. Seguí, i el considera del tot ofensiu. 

El Sr. Salleras, diu que ell és un funcionari de la Administració Autonòmica, i que no ha 
canviat absolutament res, respecte a l’anterior Govern.  
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El Batle, li diu que avui a la premsa surt, una comunicació en el que IB3, no pagaria les 
factures si no es lliuraven en castellà. 

El Sr. Salleras, diu que això no té credibilitat alguna, era un simple paper, sense logotip i 
no suposava una comunicació oficial, que qualsevol persona el podia haver penjat, i 
repeteix que ell està d’acord amb la moció presentada. 

El Batle, li diu que si hi està a favor, perquè no vota en aquest sentit, i es treu de la 
màniga un concepte com abstenció positiva. 

La Sra. Barceló, diu que ells no voten en contra. 

El Sr. Batle diu que bé, no voten en contra però tampoc s’hi involucren.  

El Sr. Salleras diu que això és una interpretació seva. 

La Sra. Barceló diu que a l’Administració Autonòmica, els informes i  oficis segueixen 
estant en català, i l’atenció al públic també es fa en català. 

El Batle demana perquè no es deroga el castellà? 

El Sr. Salleras diu perquè no es demana que el castellà sigui  un mèrit i no un requisit. El 
Sr. Salleras diu que a data d’avui, la llengua catalana a l’Administració no ha estat 
agredida. 

El Sr. Seguí, demana perquè quan ell va a l’Administració, adreçant-se en català li 
contesten en castellà. 

El Sr. Salleras, li diu que te dret que li contestin i l’atenguin en català, i que si no es fa 
així es una mala pràctica per part d’un funcionari. Així mateix, diu que el català dins 
l’Administració s’ha estès moltíssim des de l’aprovació de la Llei de Normalització 
Lingüística.  

El Sr. Seguí, diu que a més a més, es podria parlar com està la llengua dins l’àmbit 
privat. 

El Sr. Salleras, li contesta que l’Administració no pot imposar en quina llengua s’ha de 
comunicar dues persones dins el seu àmbit privat.  

El Batle, li diu que hi ha certes coses que no tenen un efecte immediat, sinó que en 
petites accions polítiques de l’actual Govern Autonòmic, ens està inculcant una 
castellanització, com ara l’emissió de les pel·lícules en castellà al canal autonòmic. A 
més no entén perquè, si l’actual govern estatal vol llevar duplicitats administratives, i 
atès que ara les pel·lícules les fan en castellà a IB3, per què no suprimeix IB3. 
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El Sr. Seguí, diu que ell, per poder fer la seva declaració a l’Administració de Justícia, va 
tenir que demanar empar a l’Administració Europea, que es absurd, si més no, un 
genocidi lingüístic, que ell, per poder fer ús d’un dret fonamental hagui de demanar 
empar a una administració europea perquè l’Estat no li reconeix aquests drets. 

El Batle, cedeix la paraula al Sr. Peralta, regidor de Cultura. 

El Sr. Peralta, s’adreça als membres del Grup Popular, i demana per favor que 
reconsiderin la seva postura envers a la moció, i evitar que costums d’arrel mallorquina 
es castellanitzin, perquè ell veu certes maniobres encobertes, que el que fan es 
empobrir la llengua.  

A continuació, el Batle, dona per conclosa el torn de paraula i acabades les 
deliberacions, passant a sotmetre a votació la moció presentada, sol·licitant al 
Secretari, que estudiï si es ajustada a dret, el concepte d’abstenció positiva.  

Aprovat per majoria (5), amb l’abstenció “positiva” (2) dels regidors del Grup Popular. 
Sr. Salleras Vives i Sra. Barceló Vives. 

 

No havent més temes a tractar, quan són les 15:30  hores el Sr. Batle aixeca la sessió, de 
la que s’estén la present Acta i de la que jo com a Secretari don fe amb el vist i plau 
del Sr. Batle. 

 

Banyalbufar, 13 de gener de 2.012 
 
 
 

Vist i plau 
 
 
 
 

El Batle, 
El Secretari Interventor     Mateu Ferrà Bestard 


